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ZPRAVODAJ FARNOSTI
PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRNĚ

Motto:

Životní prostředí je plné ran způsobených naším nezodpovědným chováním. I sociální
prostředí má svá zranění. Všechna jsou však v konečném důsledku způsobena jediným
zlem, totiž přesvědčením, že neexistují neoddiskutovatelné pravdy, které řídí náš život,

a že lidská svoboda proto nemá žádná omezení.

Papež Benedikt XVI.

Úvodní slovo

Milí farníci,

před měsícem jsme slavili „ku-
latiny“ otce Pavla, a hned je tu další
oslava, další Pavel a další sedm-
desátník, náš kostelník Pavel Pandan
Zahradník. K tomuto jubileu mu bla-
hopřeji a děkuji mu za jeho službu.
Sám se označuje za „dočasně zastupu-
jícího půlkostelníka“, ale ta dočasnost
už pěkných pár let trvá.

Čtenářům Tomáška je známý
svými „Kostelnickými postřehy“,

které v našem zpravodaji vycházejí už
víc jak šest let, a zdá se, že se jich stále
nemohou nasytit. Kéž Vám, Pavle,
Pán Bůh žehná a vede Vás po svých
cestách radosti a pokoje.

A když už přeji, nemohu opome-
nout také druhého kostelníka, Ivana,
který slavil „nekulaté“ narozeniny
hned poté. Díky i jemu.

A pak musím velice poděkovat
našemu kaplanovi, otci Josefovi. Za-
tím (v den uzávěrky tohoto čísla) to
nemáme písemně, ale v létě by měl
dostat samostatnou farnost a k nám,
jak doufáme, přijde jeden z novokněží
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(snad jeho rodný bratr Lukáš?). Otec
Josef by pak měl přesídlit do Znojma
– Louky. Počítáme s tím, že by se zde
ve farnosti rozloučil v neděli 21. čer-
vence. Ve chvíli, kdy držíte v ruce toto
vydání Tomáška, je už zřejmě vše ofi-
ciální...

Na září plánujeme farní den, a to
v neděli 15. 9. Již nyní vás zvu, po-
značte si, prosím, tento termín. Při
takovém farním dnu jde mimo jiné
o to, abychom my, kteří se setkáváme
při bohoslužbách v kostele, se měli
možnost poznat a navázat nebo posílit
přátelské vztahy.

Všem Vám přeji požehnaný čas
prázdnin a dovolených, čas, kdy snad
dokážeme mít více prostoru pro své
blízké, pro sebe samotné i pro Boha.

Váš farář Jan

Informace

• Prázdninový pořad bohoslužeb.
Farnost svatého Jakuba se s radostí
vrací do svého kostela, a tedy, od
července už ve všední dny u nás
nebudou mše svaté v 19 hodin. Ty
z vás, kteří jsou zvyklí chodit ve
všední den na večerní mši, zvu ale
právě ke svatému Jakubovi, u nás
budou v létě mše svaté jen ráno
v 7 hodin (výjimkou bude slavnost
svatých Cyrila a Metoděje, kdy budou

ráno dvě mše, a to v 7.45 a v 9 hodin).
Sobotní ranní v 8 hodin bude také u sv.
Jakuba, naopak nedělní bohoslužby
(počínaje sobotou večer) zůstávají
beze změny.

Od 1. 7. 2024 do 31. 8. 2024 tedy
platí následující pořad:
Pondělí až pátek: 7.00
Sobota: v 17.30 – s nedělními texty
Neděle: 7.45 (latinská, BEZ zpěvu
chorální scholy), 9.00, 11.00 a 19.30
sv. Cyril a Metoděj: 7.45 a 9.00 (a večer
v 19.00 v kostele sv. Jakuba)

Samozřejmě, vše bude oznámeno
v ohláškách a na farním webu.

• Konference Charis (dříve Katolická
charismatická konference) se koná ve
dnech 10. – 14. července 2024 na
brněnském Výstavišti. Letošní motto
je „Jsem misionář, nebo misijní pole?“
https://konferencecharis.cz/

• Adorační den farnosti a den
vzájemných modliteb farnosti
a kněžského semináře bude v pondělí
15. července. Po ranní mši sv. (asi
v 7.40) bude výstav Nejsvětější
svátosti, ukončen bude v poledne.
Prosíme, přihlaste se v sakristii na
adorační službu.

• V neděli 15. září se uskuteční
v Zahradách pod Petrovem od 9 do
17 hodin farní den. Podrobnější infor-
mace budu k dispozici začátkem záři
na farním webu, v ohláškách a na
vývěskách.
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Slovo nemocným

Spojit se s eucharistickou obětí.
To je nadpis tohoto krátkého textu
pro nemocné. Nemoc je strádání ně-
jakého dobra. Tím dobrem může být
zdraví, vnitřní klid, psychická vy-
rovnanost apod. Nemocní jsou lidé
věřící i nevěřící. Ale pouze člověk,
který vyznává Krista v Eucharistii,
je schopen přivést toto své utrpení
do stavu, které bychom mohli na-
zvat „obět’ Bohu milá“ a to tím, že
ji připodobní k oběti eucharistické.
Není to příliš troufalé tvrzení? Niko-
liv. Při mši svaté kněz pronáší slova:
„Prosíme, Bože, abys nás přijal: at’
se dnes před tebou staneme obětí,
která se ti zalíbí.“ Všichni se máme
stát obětí. A tato obět’ je nejmilejší
Pánu, když je spojena s obětí jeho Syna
Ježíše.

Zkusme vnímat okamžiky našich
nemocí jako chvíle, kdy slavíme mši
svatou. Přečtěme si úryvek z evan-
gelia, který připadá na ten den a po-
tom učiňme úkon odevzdání. Ten
spočívá v tom, že v duchu řekneme
Pánu: „Přijmi všechno to, co mě
sužuje a proměň to. Dávám ti to jako
dar, jehož hodnota je pro mě v této
chvíli těžko viditelná. Ale věřím, že
může přinést mnoho užitku, pokud
bude proměněn stejně, jako bývá

proměňován chléb v Tělo Kristovo.
Amen.“

P. Josef Janoušek, kaplan

Z farní charity

Zdravíme na stránkách Tomáška!

Setkávám se naposledy před
prázdninami a chceme vám ještě
jednou poděkovat za vaše dary
a příspěvky. Připomíná se mi Ježíšovo
blahoslavení milosrdní nebot’ oni
dojdou milosrdenství.

Vaše peníze z posledního období
jsme použili takto:

Léky pro nemocné leprou
LL

3 000 Kč

Světlo pro svět – pre-
vence a léčba slepoty a
systémová podpora osob
s postižením v rozvo-
jových zemích

3 000 Kč

At’ láska Ježíšova srdce prozáří
vaše sny odpočinku, at’ jste při
každém setkání vedeni Jeho Duchem
a obohacováni Jeho blízkostí.

Dobrovolníci farní charity
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O modlitbě

V minulém článku věnovaném
modlitbě jsem se více rozepisoval
o modlitbě ranní a večerní. Chtěl
bych se nyní pozastavit nad modlit-
bou střelnou, která byla také zmíněna.
Někdy se dopouštíme v souvislosti
se střelnou modlitba několika omylů.
Dovolte mi dva z nich zde uvést. Tím
prvním je záměna modlitby střelné
s modlitbou řekněme „usebranou“,
tedy s modlitbou, na kterou je více
času a při které nekonáme nic jiného.
Domníváme se někdy totiž, že když
si na Pána Boha vzpomeneme během
dne formou střelné modlitby, tak
můžeme říct, že jsme se již pomodlili.
Bohužel je to omyl. Střelná modlitba
je jako opěrný bod během dne, který
podpírá to, co spojuje začátek a konec.
Tím začátkem je modlitba ranní, tím
koncem je modlitba večerní. Pokud
se modlíme pouze střelnými modlit-
bami, tak jsme ještě v modlitbě neza-
kotvení. Druhým omylem je, že pod-
ceňujeme důležitost střelné modlitby
na začátku nějaké činnosti. Tou může
být práce, studium, ale i odpočinek.
Střelná modlitba je velmi užitečná
v tom, že nám pomáhá lépe se touto
činností posvěcovat a také touto čin-
ností lépe posvěcovat ty kolem nás.

P. Josef Janoušek, kaplan

Když kostelník slaví
70 let

Mohli bychom sepsat oslavnou
zdravici, nebo zveřejnit univerzální
přání pevného zdraví a Božího
požehnání do dalších let. Když takové
jubileum slaví Pavel Zahradník zvaný
mezi kamarády Pandan, je jistě daleko
příhodnější sepsat pár vzpomínek
a postřehů, jak to pravidelně dělá do
našeho farního zpravodaje on sám. ,

Pavla znám od útlého mládí, kdy
pro mě byl především tátou dvou
skautů a jedné severky, vždy ochotný
přiložit ruku k dílu, nabídnout pomoc
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a také jablečnou úrodu v jundrovské
zahradě na moštování. Nikdy jsem od
něho neslyšela jedinou stížnost nebo
výtku na naše vedení skautského
oddílu, ani žádné nevyžádané
rady mládeži. Když se rozhodl stát
„dočasným“ kostelníkem na půl
úvazku, byla jsem nadšená, že se
chopí vesla někdo praktický, obětavý,
komunikativní, nohama na zemi
a hlavou v oblacích (nebo naopak
hluboko v jeskyních, které jsou jeho
vášní). Podobnou náhodou jsem se
dostala před pár lety já do redakční
rady Tomáška, kterého s Maruškou
Keprtovou obětavě tvoří, sází, tiskne
i skládá, přes mnohé pochybnosti
mladší generace, která preferuje
rychlé a úderné zprávy v on-line
světě. A přesto se pokaždé najde dost
čtenářů, kteří pozitivně kvitují přísun
novinek a informací z naší farnosti.

Pavel je muž činu. Když je třeba
upéct koláče, oblékne zástěru, sežene
pár dalších dobrovolníků a připraví
neuvěřitelnou várku misijních
koláčků během jednoho odpoledne.
Když na nástěnce visí dva roky
staré fotky z akcí, vytipuje a osloví
vhodnou osobu pro roli nástěnkáře
a zaktivizuje všechny amatérské
fotografy, aby dodávali materiál včas
a v dostatečné kvalitě. Je výborný
kuchař i hostitel, myslí na to, aby se
každému dostalo a nikdo se necítil na
společných akcích nepatřičně. Tvoří
zázemí tam, kde je to třeba, obvykle

tiše a nenápadně. Jindy se dokáže
ohradit i hlasitě a velice konkrétně, ale
vždy konstruktivně. Díky Pavle, za
dlouholeté působení ve farnosti, at’ už
jako táta a podporovatel mládeže,
organizátor různých agapé, ale
především jako náš skvělý kostelník!

Za celou farnost
Veronika Veverka Papoušková

Retard, bridž a šípková
místo rozhovoru

Bývá zvykem, že v našem zpravodaji
vychází rozhovor s každým, kdo nastupuje
do nějaké služby v naší farnosti. Jen na
mě se zapomnělo, neb jsem nastoupil příliš
náhle. Pozdějším pokusům jsem odolával,
mám pocit, že jsem se svými postřehy
představil dostatečně. Až ted’ jsem sou-
hlasil, protože těch tlaků bylo víc a také
proto, že začíná mé pomalé odcházení. Už
jsem pár rozhovorů tady vedl, tak prý si
to mám napsat sám. Ukázalo se ale, že
na to, abych si kladl otázky a odpovídal
si na ně, jsem málo rozpolcený. Tak jsem
byl vyzván at’ napíši něco stručně o sobě,
přidám něco zajímavého a nejlépe když
nechám skanout nějaké životní moudro.
Jsem znám také jako nadšený kuchtík, tak
jsem byl požádán i o nějaký zajímavý re-
cept. Pokusil jsem se tomuto všemu vy-
hovět, protože se takto v Tomáškovi objeví
typ textu, který tu ještě nikdy nebyl. Se-
beoslavné články si totiž píší jen politici,
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pokud tak činí jiní, např. umělci, dělají to
většinou pod pseudonymem.

Mnozí si myslí, že jsem konver-
tita, ale formálně vzato nejsem. Jsem
retard. Retardovaný znamená zpoma-
lený nebo opožděný, a to je přesně
můj případ. Byl jsem hned po narození
řádně pokřtěn v kapli své rodné
porodnice, ale pak už se projevila
moje retardace: první přijímání v jed-
natřiceti, biřmován ve čtyřiačtyřiceti
a možná ani poslední pomazání nesti-
hnu v řádném termínu. Ani začít
ministrovat v třiašedesáti není úplně
předčasné.

Když se podrobně podívám na svůj
život, tak byl plný zatáček, klopýtání
i kroků zpět. Ale při jiném měřítku,
jaksi z nadhledu, vypadá jako přímka:
neznaboh — znaboh mimokřest’anský
— nekonfesní křest’an — římský ka-
tolík se sklony k herezím všeho druhu
— katolík stále více se ukotvující v je-
diné, svaté, apoštolské. Když už jsem
se smiřoval s tím, že skončím jako
bigotní pravověrec, vstoupil do mého
života Vojta Mikeška a moje celoži-
votní směřování úplně obrátil. Pře-
mluvil mě, at’ převezmu jeho kostel-
nickou živnost, a tak ted’ putuji zase
zpátky. Vzhledem k věku a retardaci
předpokládám, že až na neznaboha už
to nedotáhnu.

Zajímavé na mně může být to,
že mi na cestě k Bohu významně
pomohly čertovy obrázky – hrací

karty. Na gymnáziu jsem se naučil
hrát bridž. Po maturitě jsem zjistil, že
to, co hrajeme, je komerční bridž a že
existuje ještě sportovní varianta.
Oba typy mají stejná pravidla,
jednotlivé hry mají i stejné bodové
hodnocení, jen se tyto výsledky různě
vyhodnocují. V komerčním bridži
rozhoduje absolutní výsledek, tedy
výše bodového konta, ve sportovním
bridži se porovnávají výsledky hráčů,
kteří hráli se stejnými kartami.
V komerčním bridži lze vyhrát jen
když aspoň občas dostanete silnou
kartu a umíte ji využít. Ve sportovním
bridži často vyhrává turnaj ten, kdo
se slabou kartou uhraje nejmenší
ztrátu nebo dokonce zisk. To mi
připadalo jako rozdíl mezi světským
a duchovním vnímání světa. V tom
světském o úspěchu rozhoduje
maximální výkon a nejvyšší zisk,
v tom duchovním, to, jak naložíme
s tím, co jsme dostali.

Při seznamování se s bridžem
dostává začátečník tři základní
informace. Tedy že úplným
začátečníkem, který nechápe, o co
ve hře jde, přestane být až odehraje
nejméně 300 rozdání, anebo 30,
u kterých se soustředí a přemýšlí.
Je mu vysvětleno, proč ti lordi
o své statky přišli. Jedni proto, že
včas nevytrumfovali, druzí, protože
vytrumfovali. Tedy není nějaký
všeobecný návod, stále je potřeba
se rozhodovat podle situace. A ta
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nejdůležitější je, že dobrá karta je
starost, protože začátečník si myslí, že
silné karty jsou hlavně radost. Hrát
dobře se silnými kartami je nejtěžší,
protože je potřeba uhrát stejný nebo
lepší výsledek než ostatní, co dostali
stejné karty. Dobrá karta je opravdu
hlavně starost. Nejtěžší úkol na tomto
světě mají ti zdraví, inteligentní,
vzdělaní, zdatní, zruční, sytí, žijící
v bezpečí a v tepelné pohodě.

Kdysi jsem občas toto bridžové
podobenství používal při svých před-
náškách. Po jedné z nich za mnou
přišel jeden starý pán, určitě mladší
než já dnes, a moc mi děkoval. Říkal,
že je aktivní katolík, v dětství mini-
stroval, chodí pravidelně na obě mše,
které v týdnu v obci mají, zúčastňuje
se poutí. Proto ho překvapilo, že
až já jsem mu vysvětlil podstatu
křest’anství. Tím samozřejmě překva-
pil mě, protože to bylo ještě v mém
předkřest’anském období a nechápal
jsem, jak mohu něco vysvětlit, když
o tom sám skoro nic nevím. Při
rozhovoru se ukázalo, že mu konečně
došlo, proč mají u Ježíše tak výjimečné
postavení chudí, nemocní, věznění,
pronásledovaní a všelijak znevýhod-
nění. Prostě, že ubožáci jsou opravdu
blíž u Boha.

A nyní avizované životní moudro.
Všechny tyto bridžové konstrukce,
a mám jich ještě několik, jsou
k ničemu. Mnohem důležitější než
to, jak naložíme s tím, co jsme dostali,

je, jak moc dokážeme mít rádi, jak
umíme milovat.

V pradávných dobách, kdy našim
skautkám vládla Houba Hříbková
řečená Veliká, jsem vedení tábora
posílal svoji speciální potravinovou
soupravu určenou pro přežití
v extrémních situacích, mezi něž
vedení skautských táborů samozřejmě
patří. Hlavní komponentou bylo
dlouze školené maso vyznačující
se mimořádně krátkou dobou
trvanlivosti. K delšímu uchování
bylo nutné je mít dobře uzamčené
v kvalitním trezoru. Děvenky ale
kupodivu nejvíce ujížděly na šípkové
omáčce, která byla jen jednou
z několika příloh. Byly schopny ji
konzumovat i za studena. Takže
nabízím recept na šípkovou omáčku.

Není to recept můj, ale je od
Jany Fialové. Já jsem napsal v živo-
tě jen dva recepty, oba v souvislosti
se svatbou přátel, kde jsem zajišt’o-
val hostinu a catering. Těžko může
sestavovat recepty někdo, kdo kdysi
nadutě tvrdil, že uvařit dvě stejná jídla
je potupné a dodnes používá jako jedi-
nou měrnou jednotku „přiměřeně“.
Když jsem před lety Fialce vysvět-
loval, jak dělám šípkovou omáčku,
bystře konstatovala, že je to stejné
jako u omáčky z rajčat. To je nejpřes-
nější recept na šípkovou, jaký znám.
I rajská snese kromě obvyklejšího di-
vokého koření i badyán a skořici a také
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má spoustu krajových a rodinných va-
riant. A stejně tak, když se dělá přímo
z plodů, je jich potřeba značně ob-
jemné množství a je to mnohem prac-
nější, takže je výhodnější použít šíp-
kovou marmeládu.

Jsem si vědom, že za to poslední slovo
receptu mě může vyšetřovat Výbor pro
neevropskou činnost. Ale opravdu nevím,
zda je to správně džem, rozvar, povidla,
protlak, zavařenina, pyré nebo něco úplně
jiného.

Pavel Pandan Zahradník

Národní den modliteb
Betlémská kaple

V den seslání Ducha sv. 19. 5. 2024
probíhal v Betlémské kapli Národní
den modliteb. Program od 15.00 hod.
této neliturgické modlitby zahájilo
12 osob troubením na 12 rohů. Poté
následovaly více jak 3 hodiny chvály
a modlitby. Letnice nám připomínají
shromáždění Ježíšových učedníků
a seslání Ducha svatého. Proto
tématem byla jednota a shromáždění
dětí jako kvočna s kuřátky (Mt
23,37). Ježíš prosil Otce, abychom
byli jedno, aby svět uvěřil. . . Ve
společné modlitbě pak zaznívala
další témata – duchovní obroda
národa a proměna společnosti, rodina,
politika, ekonomika, bezpečnost.

Věřím, že když se Boží lid sejde
jako rodina, ctí tím svého Otce. Dále
věřím, že v této době Bůh svolává
svůj lid. Proto jsme se s Helenkou
a dalšími přáteli jeli připojit k mod-
litbě do Betlémské kaple. Tam v tom
čase bylo vytvořeno místo svobody,
společné modlitby, chval, prorockého
slova, vzájemného poznávání a hašení
žízně po Bohu.

Potkat jste tam mohli kromě
nás Bernii, sestru Dominiku, dále
členy nejrůznějších katolických
řádů i neřádů a samozřejmě členy
z nejrůznějších protestanských církví,
sborů či skupin. Hlavním přítomným
byl Duch svatý, protože jen skrze něho
může Bůh způsobit proměnu srdcí
a překonat naše obavy a rozdělení.

A protože byla přítomna i televize
NOE, budete moci tam vyslechnout
odbornější komentář. My jsme před 19
hodinou vyrazili z Prahy a kolem 21
hodiny jsme přijeli domů. A cítili jsme,
že tato neděle byla dosyta naplněná.

Petr Hanák
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Přechod Beskyd
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Láska k přírodě je jeden ze základ-
ních symbolů světového skautingu.
Skaut by nebyl pravým skautem,
kdyby neměl touhu sbalit si svých pár
švestek a vydat se do neprobádaných
končin, kde člověka probouzí ranní
slunce a zpěv divokého ptactva.

A tak jsme se rozhodli vzít naše
malá vlčata i starší skauty na pře-
chod severovýchodního výběžku
Moravskoslezských Beskyd. Vybrali
jsme si předposlední májový víkend
(17.–19. 5.), nebot’ hory již nabízely
rozmanitou bující vegetaci a noční
teploty již neklesaly k tak nízkým
hodnotám. Tento přechod měl proběh-
nout už vloni pod vedením Toma
„Zaidy“ Konzala, byl však zrušen
kvůli špatnému počasí.

Tentokrát se nás sešlo patnáct, což
je pro takovouto akci ideální počet.

Po příjezdu do Ostravy jsme pře-
sedli na vlak směr Frýdek-Místek.
Ještě předtím však skauti ve vestibulu
narazili na známého českého novináře
a publicistu Honzu Dědka, se kterým
se bez váhání vyfotili. Z Frýdku
jsme pak pokračovali lokálním auto-
busem do Pražma, kam jsme do-
jeli kolem dvacáté hodiny. Tamní
skauti nám poskytli k přenocování
svou klubovnu v budově staré půso-
bivé fary v beskydském duchu. Tuto
nabídku jejich hlavního vedoucího
přezdívaného Drákula jsme uvítali, je-
likož v pátek pršelo. Mohli jsme tak
přenocovat v suchu.

Ráno jsme vyrazili kolem deváté
hodiny. Zprvu nás čekal výšlap na vr-
chol Ropice (1083 m n. m.). Z počátku
nás vedoucí opanovávaly obavy, zda
malí kluci s krosnami tento více než
třicetikilometrový přechod zvládnou.
Po nelehkém výšlapu na vrchol se
však nálada v týmu začala rychle zve-
dat a mně již bylo jasné, že kluci výlet
dají, navzdory ještě dlouhé cestě před
námi, která byla už však převážně
po hřebeni. Přes den nás sice zastihlo
pár přeháněk, ale nepřekazily nadšení
z šiškové války či instantní gulášové
polévky. Nutno říct, že starší skauti
si tentokrát vařili sami. Byla to pro
mnohé nová zkouška, ve které obstáli
na jedničku. Turisty jsme potkávali jen
zřídka a tichý les byl tak rád, že měl
návštěvníky.
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Druhou noc jsme přenocovali
v dřevěném přístřešku pod vrcho-
lem Ostrý, který svým charakterem
připomínal spíše horskou boudu pro
ovce. Kvůli tvrdé kamenité podlaze
většina starších skautů přenocovala
„pod širákem“ na plachtě, zatímco
mladším vlčatům Vojta s Bruntym
připravili z pár laviček provizorní

postel. Výhodou tohoto místa bylo
také přilehlé ohniště, kde jsme za
praskání dřeva zpívali táborové pís-
ničky či diskutovali o teorii relativity,
vzpomínkách na první tábory a temné
hmotě.

Ráno jsme vstali téměř za svítání,
abychom stihli mši svatou v de-
set hodin v Bystřici (u Jablunkova),
vzdálené ještě asi deset kilometrů. Mši
jsme stihli a chlapci tak měli kromě in-
teraktivního kázání v poctivém česko-
polském dialektu „po naszymu“
také dobrý pocit ze zdolaného pře-
chodu. Tamní farář byl z naší početné
návštěvy patřičně nadšený a společně
s ministrantem nám po mši udělali
krátkou prohlídku jejich malebného
dřevěného kostela.
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Poté už následovala cesta zpět do
Brna. Napřed lokálním vlakem do Os-
travy a poté RegioJetem do Brna, kde
si kluci vychutnali lahodné koláčky od
pana Jančury, které jim zajistil Kuba
Vrabec s Karlem Nováčkem. Tito dva
roveři si připlatili dvacet korun, aby
mohli cestovat třídou „Standard“.

Celý výlet bylo jedno velké do-
brodružství v pozitivním duchu.
Nadšení převládalo ještě po mnoho
dní a je na místě, abych tímto velmi
pochválil všechny účastníky, ze-
jména vlčata (Matěje Kalicha, Míru
Hnízdila, Johnnyho Vrabce, Jirku
Lukeše a Tád’u Horta) za na je-
jich věk velmi úctyhodný výkon
a velkou míru odhodlání. Velký dík
patří také vedoucím Vojtovi Kout-
níkovi a Jirkovi Bruntymu Vrabcovi
za skvělou spolupráci a Tomu Zaidovi
Konzalovi, za dřívější naplánování
tohoto přechodu. Už se těšíme na
tábor, kde s touto bandou a dalšími
strávíme dva skvělé týdny.

Petr Déšt’ Zelenka

O. Pavel Hověz – 70 let

V sobotu 25. května se uskutečnila
v kostele bl. Restituty v Brně na Lesné
v 15.00 hod. děkovná mše svatá za
otce Pavla Hověze při příležitosti jeho
životního jubilea. Mše svaté se účast-
nilo mnoho kněží naší diecéze a také

návštěvníků z různých farností, kde
otec Pavel dříve působil. Během homi-
lie zavzpomínal na některá z hoj-
ných dobrodiní, kterými jej obdařil
Hospodin za 70 let života.

Závěrem představil knihu Velké
dobrodružství, ve které líčí svůj život
v kontextu uplynulé doby. Po mši
svaté bylo v přilehlém sále pohoštění,
kde jsme si pochutnali na dobrém jídle
a popili kvalitní víno. Otec Pavel se tr-
pělivě věnoval hostům a podepisoval
svoji knihu.
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Otče Pavle, děkujeme za Vaši obě-
tavou službu a vyprošujeme vše nej-
lepší, pevné zdraví a Boží požehnání
do dalších let!

Ivo Sperát

Poděkování

Otec Pavel Hověz děkuje všem,
nejen účastníkům bohoslužeb na
poděkování za 70 let života
u sv. Tomáše a na Lesné, ale všem,
kteří se k jeho jubileu projevili a děko-
vali Bohu společně s ním, třeba jen
tiše.

Jolly Singers u sv.
Augustina

Náš bývalý farář Petr Vrbacký se
letos dožil krásného kulatého výročí
začínající číslovkou 6. To neuniklo
některým pamětníkům. Proto chrá-
mový sbor Jolly Singers pod vedením
Petra Veselého nacvičil (oprášil) suitu
Václava Renče. Tuto skladbu právě
Jolly Singers před asi 25 lety natočila
na CD s organizační i finanční pomocí
Petra Vrbackého. Podařilo se sehnat
i sólistu, který tehdy s námi tuto
skladbu natáčel a s Petrem Vrbackým
se přátelil.

S tímto programem chtěl náš sbor
Petra Vrbackého překvapit. A světe
div se, ono se to povedlo. Přesto,
že o tom vědělo hodně lidí, musela
se nachystat technika na kůr u Au-
gustina a také vyzkoušet. Petr Vrbacký
o ničem nevěděl. V neděli 2. 6. 2024
na večerní nedělní mši u Augustina
jsme celou skladbu úspěšně zazpívali
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a myslím ke spokojenosti všech. Po
mši jsme Petrovi Vrbackému pogra-
tulovali a on nás pozval na faru,
kde otevřel svoji vinotéku, pocházející
od jeho strýčka a dalších příbuzných.
Některé jsme museli poučit, že víno,
přestože je suché, se nesype, ale
nalévá. No a pak jsme u vína pobese-
dovali, zavzpomínali a oprášili ně-
které staré historky. Myslím, že celá

akce se velmi povedla i a Jolly
Singers tak spokojeně mohla pře-
jít do odpočinkového, prázdninového
režimu, aby s novou chutí mohla na
konci srpna zahájit další sezonu.

Petr Hanák

1. svaté přijímání
26. května 2024
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Venku bylo pěkné počasí. Před
kostelem postávalo 19 dětí se svými
křestními svícemi. Některé je po
letech oprašovaly. Sašenka určitě
ne, pokřtěna byla před týdnem.
Po několikaměsíční přípravě při-
stoupily všechny k prvnímu svatému
přijímání. Při obřadu bylo řada
krásných okamžiků – zapalování
svíček, přinášení darů... Nejsilnějším
zážitkem bylo samotné přijímání, kdy
za každým dítětem stál rodič, prarodič
či kmotr. Kostelem se rozlévala Boží
sláva, požehnání. A do konce mše
svaté vše splývalo v jedno. Nejlepší
na téhle svátosti je, že je opakovatelná.
A naše dcerka, a věřím že nejen ona,
si ji ráda bude opakovat. Díky otci
Jožkovi za náročnou přípravu, Kengi
za nápaditost a ženskost a všem mno-
hým dalším za to, že to byla opravdu
sláva.

Maruška Jarošová

Farní piknik na přehradě
2. 6. 2024

Dvouleté působení kaplana Jožky
Janouška v naší farnosti bylo plné
nápadů na akce nejen pro rodiny
s dětmi, za což jsme všichni moc rádi.
Postupně se vytvořil vcelku pevný
koncept jarních a podzimních výletů,
který doufejme přežije i do dalších
let, a také organizační tým, který čítal
vizionáře Jožku, plánovače trasy Pavla

Okapa Koukala a grafika pozvánek
a spolutvůrce programu, čehož jsem se
v podstatě dobrovolně ujala já. ,

Loňský výlet na konci škol-
ního roku do okolí Bílovic za-
končený opékáním špekáčků na farní
zahradě jsme na podzim zpestřili
přizváním farníků z jakubské farnosti
na putování ke sv. Antoníčkovi.
Letos na jaře jsme ovšem orga-
nizaci dovedli k naprosté doko-
nalosti, když jsme zvolili jako formát
akce farní procházku s piknikem.
Lákavý program za nás zajistila
lodní doprava na brněnské přehradě,
sdílené občerstvení všechny účast-
níky rychle přivedlo ke sdílení svých
životních příběhů a názorů ve více
i méně vážných diskusích. A ve
stále aprílovém počasí, které lec-
koho odradilo od přibalení plavecké
výbavy, jsme nakonec sdíleli i několik
kusů plaveckého oděvu a ručníků.
Původní cíl, tedy hrad Veveří, jsme
sice nedobyli, ale společně strávený
čas bez pevného harmonogramu byl
nakonec všemi účastníky akce kvi-
tován velice pozitivně. Díky moc
všem, kteří se připojili, a na ostatní
se těšíme třeba hned v září na farním
dnu!
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Veronika Veverka Papoušková
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Křest v domově pro
seniory

V pátek 7. června se v domově dů-
chodců na ulici Štefánikova, o který
se také pastoračně stará naše farnost,
odehrála významná událost pro jed-
noho jejího obyvatele. Pan Miroslav
byl ve svých 72 letech při mši svaté
pokřtěn, biřmován a poprvé přijal
svaté přijímání. Všichni jsme s ním
sdíleli tuto životní událost v ra-
dosti a přejeme mu mnoho Božího
požehnání.

Zúčastnění obyvatele domova
prožili celou událost v radosti.

o. Josef Janoušek, kaplan

Dlouhá páteční noc
aneb co jsme letos nabídli o Noci kostelů

Noc kostelů je stejně jako třeba
Noc muzeí nebo Víkend otevřených
zahrad příležitostí navštívit místa,
kam se běžný návštěvník, ale i oby-
vatel našeho města jinak nedostane.
Jen málokteré kostely jsou totiž
otevřeny i mimo bohoslužby. Je
to tedy příležitost shlédnout často
jedinečné památky církevní architek-
tury a umění, ale také nahlédnout, co
se v těch kostelích vlastně děje a o čem
jsou.

Letošní 15. Noc kostelů v ČR byla
původně inspirována Vídní, kde se
letos slavilo již výročí dvacáté. Vzhle-
dem ke své strategické poloze patří
náš kostel k nejnavštěvovanějším. Při
tvorbě programu, který letos začal
v 18.00 se tedy uplatnily a využily
zkušenosti z let minulých. Snad jedi-
nou zásadní letošní chybou byl velmi
malý počet tištěných průvodců, který
zdaleka nenahradila příslušná trendy
mobilní aplikace. Do ní si početní
a tedy zklamaní sběratelé kostelních
razítek památku na návštěvu našeho
chrámu nedají...
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Měli jsme motto „Zapalte svíčku
jako přímluvnou modlitbu“. Bylo až
dojemné slyšet upřímně vyslovená,
často velmi osobní přání. Dlouhá řada
zapálených svící svědčila o tom, jak
tato potřeba je většině z nás přirozená,
at’ už se k víře hlásí nebo ne.

V půl sedmé rozjasnily přítmí
chrámu jasné hlasy dětské scholy.

O skvělé práci paní sbormistryně
a nadšeném provedení dětí svědčí to,
že mnozí procházející se zastavili a se
zájmem poslouchali až do konce.

Nejen nově příchozím, ale i dlou-
holetým farníkům přinesla mnohé
nové poznatky a souvislosti před-
náška našeho „půlkostelníka“ Pavla
Zahradníka o historii a význam-
ných památkách našeho kostela. Ještě
nikdy jsem tak komplexní a kvali-
fikovanou prezentaci veškerých infor-
mací o našem chrámu neslyšel. Kromě
přednášky stihl Pavel během pro-
gramu dvě komentované prohlídky.
Vřele je doporučuji všem, které aspoň
trochu dějiny a umění našeho kostela
(a nejen jeho) zajímají. Dnes, pokud
vím, jediný brněnský gospelový sbor
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se stal hlavním a tedy největším
tahákem naší letošní kostelové noci.
Nakažlivé radostné prožívání evan-
gelia celým tělem, jak to gospely umí,
spolehlivě rozhýbaly zcela nabitý kos-
tel mezi 21 a 21.45.

V posledním hudebním vy-
stoupení představil své působivé dílo
o Svaté Anežce v podání vynika-
jící sopranistky náš dvorní skladatel
a dirigent všech svátečních orchestrál-
ních liturgií – František Fiala. Výrazně
melodická, přitom však komorně
lyrická skladba velmi mile až jímavě
zakončila další „Lange Nacht der
Kirchen“, jak tuto událost poprvé na-
zvali ve Vídni. Tam se takto nazvaná
akce poprvé konala roku 2005. Jejím
ústředním mottem byl vždy nějaký
biblický citát obsahující slovo NOC.
Letos bylo nově a netradičně zvoleno
téma SRDCE. . .

Snad nejen já věřím, že letošní Noc
kostelů chytla za srdce mnohé, mně
rozhodně. . .

A co Vy? Připojíte se příště do
přípravy a průběhu svýma rukama,
hlavou, časem a třeba i srdcem?

Igor Kyselka

Noc kostelů – koncert

Na gospelový koncert jsem bo-
hužel přišla později, takže jsem ho
neměla možnost slyšet celý. Kostel byl
skoro plný, v podstatě neexistovalo
volné místo v lavicích. Nicméně úsek
koncertu, který jsem měla možnost
vyslechnout, ve mně zanechal nád-
herný dojem. Fascinovalo mě, jak
byli zpěváci při zpěvu sehraní a jak
si zpěv užívali. Potlesk si zaslouží
i ozvučení kostela, které bylo prove-
deno velmi citlivě. Oceňovala jsem
i výběr skladeb, z nichž některé patřily
k mým oblíbeným, přestože jsem ne-
tušila, že se jedná o gospely.

Asi největší radost mi udělal zpěv
písně Amazing Grace, která je úžasná
sama o sobě svým textem a kterou
zpěváci svým zpěvem povznesli na
další úroveň. Díky.

Zdislava Suchá
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Noc kostelů

V rámci Noci kostelů byla již třetím
rokem zpřístupněna část domu na
Lidické 24. Jedná se o historickou bu-
dovu bývalého Mariánského ústavu,
který vlastní Kongregace dcer Božské
lásky. Nyní zde působí Komunita Em-
manuel.

V pátek 7. června byl pro veřejnost
přístupný dvůr s kavárnou a kaple
Nejsvětějšího srdce Ježíšova. Na dvoře
se mohli příchozí občerstvit a vy-
plnit si biblický testík. Několikrát za
večer byla připravena komentovaná
prohlídka budovy a interiéru kaple.

Výklad s promítáním dochovaných fo-
tografií přiblížil využití domu od jeho
založení až do současnosti.

Eva Sperátová

Gregoriánský chorál a 70
let jeho trvání v kostele

sv. Tomáše v Brně

Gregoriánský chorál (dále jen
chorál) je jednohlasý zpěv. Jeho pr-
votní forma byla již od počátků
součástí liturgických obřadů církve
a jeho kořeny je možno nalézt ze-
jména v synagogálním zpěvu a další
prameny ve starověku jsou zejména
v Řecku a Římě. V této formě vzniká
jedinečné spojení hudby a slova –
liturgických textů, které tvoří také
jeden z charakteristických prvků zá-
padní křest’anské tradice, zejména
evropské hudby a zpěvu, které chorál
výrazně ovlivnil. Tento zpěv není
nějaký libovolný výběr chorálních
melodií a textů. Každý zpěv má své
vymezené místo v rámci liturgického
roku a zde každoročně znovu zpří-
tomňuje okamžiky Božího působení
v dějinách lidstva. Jazykem církve
byla před 2. vatikánským koncilem
latina a obdobné místo ve zpěvu
zaujímal prakticky, již od starověku,
chorál.

V Brně se chorál v kostele svatého
Tomáše zpívá již od roku 1954, tedy
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již déle než 70 let. U jeho zrodu stáli
dva muži, v té době mladíci, Ludvík
Kolek a Česlav Novotný (dále jen za-
kladatelé).

Podnětem k jeho založení bylo
zejména přesvědčení zakladatelů, že
chorál je integrální součástí latin-
ské liturgie. Zakladatelé chtěli, aby
věřící měli možnost účastnit se liturgie
„oduševnělé“, aby jí rozuměli a aby
věděli, co se u oltáře děje. Chtěli do bo-
hoslužebné praxe pro věřící zahrnout
i všechny dostupné hudební prvky.
Důvod založení chorálu u sv. Tomáše
byl tedy zejména liturgický. Zakla-
datelům šlo o to, dobrat se ducha

chorálu jako modlitby – nešlo tedy
o čistě hudební produkci, ale spíše
o aktualizaci staré hudby s cílem
vložit do starých textů a melodií
obsahy toho, co žijeme v přítom-
nosti. Tímto způsobem je předkládat
Bohu s přesvědčením, že použití řeči
a současně zpěvu církve bude Bohu
milé. Ještě před II. vatikánským kon-
cilem tak byly obsahy textů skladeb
překládány a před jejich zpěvem byly
tyto obsahy sdělovány věřícím česky.
Latinská liturgie s chorálním zpěvem
tak vedla věřící k lepšímu a hlubšímu
vnímání obsahů liturgických textů
a k aktivnější účasti na bohoslužbě.
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Protože zakladatelé neměli žádné
zkušenosti ani vhodné literární pod-
klady, začali se s chorálem seznamovat
v Praze, kde v té době bylo možné za-
slechnout chorál v pražské katedrále
sv. Víta a v bazilice sv. Markéty na
Břevnově. V Brně absolvovali hodiny
teorie a praxe u prof. Vladimíra
Hawlíka, který učil na konzervatoři
a jako dómský varhaník se chorálu
věnoval.

Teprve později získali ze zahraničí
gramofonové desky, na základě
kterých bylo zřejmé, že ačkoliv je
chorál zpěv jednohlasý, způsob inter-
pretace tohoto zpěvu má v každém
klášteře (v každé škole) své typické
rysy, kterými se od sebe liší. Nejvíce je
zaujalo pojetí francouzských mnichů
klášterní chorální školy v Solesmes (čti
solem), později pak dostali i písemný
materiál, který jim studium chorálu
usnadnil. Počátkem roku 1954 pak
zakladatelé zahájili zkoušky sboru
nejen mužského (označovaného jako
velký), ale i chlapeckého (zvaného
malý, složený z ministrantů). Do
velkého sboru se přihlásilo asi 20
mužů, z nichž jen málo mělo hudební
vzdělání. Posilou pro sbor byli 2
zpěváci z Venhodovy pražské školy
církevního zpěvu, jedním z nich byl
i benediktýn Radim Valík. V kostele
sv. Tomáše byla první mše sv. zpívána
21. prosince 1954. Mezi zpěváky byli
i Richard Novák, pozdější sólista
brněnské opery. Na fotografii velkého

sboru se podařilo zjistit několik jmen
zpěváků: Jiří Kotulán, Oskar Hirn-
scholl, Jan Kubr, Vladimír Kubíček,
Richard Novák, Pavliňák, Eduard
Adamec, Radovan Peterka, Lud-
vík Kolek, Bedřich Provazník, Jan
Florián, Česlav Novotný. Dále patřili
mezi první zpěváky chorálu u sv.
Tomáše: František Provazník, Radim
Valík, Jaroslav Vašíček, Křenek, Blaha,
Hrbata, Kaňa, Caha.

Na fotce Malého sboru jsme iden-
tifikovali zpěváky: Šudák, Kmoníček,
Zukal, Neugebauer, Jakl, Nedoma,
Okáč, Zezula.

Od roku 1953 byly při nedělní mši
sv. se začátkem v 8 hodin latinské
texty věřícími nejprve recitovány –
tak si naši farníci osvojili ordinárium
(neměnné části mše – Kyrie, Glo-
ria, Credo, Sanctus, Agnus Dei). Od
ledna 1955 byly „osmé mše“ stří-
davě s recitovanými latinskými texty
a s texty zpívanými spolu se scholou.
Později se chorál zpíval již pravidelně
každou neděli. V současné době věřící
spolu se sborem zpívají vždy jedno ze
šesti ordinárií a již léta mají k dispozici
texty s notami. Schola při mši sv.
také zpívá proprium příslušné neděle
nebo svátku (proměnlivé části mše
sv. – Introit, Offertorium, Communio).
V průběhu let se zkoušela (zejména
s ohledem na akustiku) vhodná místa,
odkud byl chorál scholou v kostele
zpíván. Byly také prováděny pokusy
doprovázet chorální zpěv harmoniem.
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Není nám známo, že by některá
schola v našich zemích měla tak
dlouhou novodobou tradici. K jediné
nucené přetržce u nás došlo v roce
1962, kdy byli na jaře zpěváci velkého
sboru vyslýcháni státní bezpečností.
Ta pojala podezření, že se u sv. Tomáše
tajně scházejí zejména ti, kdo chtějí
tajně studovat teologii (když jim toto
studium režim zakázal) a pod hlavi-
čkou scholy se připravují na kněžské
povolání a tajné vysvěcení. Na zá-
kladě příkazu prokuratury byl sbor
po Velikonocích rozpuštěn. Do konce
školního roku se tedy chorál u sv.
Tomáše nezpíval. O prázdninách se
však členové sboru dohodli, že budou
v chorálním zpěvu pokračovat, ale
tak, aby nebudili pozornost režimu. Ve
velkém sboru od září zpívali pouze
ministranti a převážně ženatí muži
a schola již nezpívala před oltářem,
ale z kůru. Ti svobodní, (kteří se na
kněžskou dráhu připravovali) zpívali
dále chorál pod vedením Bedřicha
Provazníka – založili novou scholu
a zpívali v kostele sv. Jakuba. Zde se
projevila obava režimu z kněží takzva-
né podzemní církve. Po nějaké době
se však u sv. Tomáše obnovilo zpívání
chorálu od oltáře. Od roku 1963 však
zpíval již jen velký (mužský) sbor.

Chorální mše, zpívaná (kromě
letních prázdnin) každou neděli (a
velký svátek) klade na sbor vyšší
nároky, protože si na každý tý-
den musí připravit nový repertoár.

Počátky chorálu však byly mnohem
těžší. Zejména před II. vatikánským
koncilem, kdy nebylo možné přís-
lušné texty suplovat, nahrazovat obsa-
hově podobnými a sboru známějšími
skladbami. Latinská mše svatá však
u sv. Tomáše byla i nadále sloužena
v neděli v 8 hodin s chorálním
zpěvem. Pro sbor pak byly velkou
zátěží kompletní velikonoční obřady
(na Květnou neděli s pašijemi, Zelený
čtvrtek a Velký pátek i se zpěvem
pašijí), na Bílou sobotou a s následující
nedělí – Hodem Božím velikonočním
a v Pondělí velikonoční). Koncil pak
přinesl závažné změny pro liturgii.
Latina přestala být jediným litur-
gickým jazykem, do liturgie byla zave-
dena čeština včetně lidového zpěvu.

Po několik prvních let existence
scholy se také zpívaly hodinky
(matutinum a laudy) – ranní modlitby
církve a chvály – při těchto zpěvech v 6
hod. ráno zde pomáhal prof. Slimáček,
který byl v té době varhaníkem
u sv. Tomáše. Cílem zde byla snaha
o to, aby se ty „poklady“, které byly
po staletí uloženy „v trezoru řím-
ské církve“, zpřístupnily a aby je
mohli ocenit i věřící. Nejen časově
náročný byl i zpěv antifon, kdy po
dozpívání antifony následoval zpěv
žalmu a antifona se znovu opako-
vala. Další části chorálních zpěvů –
Graduále a Aleluja, jejichž texty jsou
obvykle také delší, byly již od počátku
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choralisty u sv. Tomáše recitovány
v žalmovém tonu.

V řadách Svatotomské scholy gre-
goriánského chorálu působilo něko-
lik budoucích kněží, jáhnů a vý-
znamných osobností. Například Lud-
vík Kolek, významný sakrální umělec
– malíř, sochař, architekt, spoluza-
kladatel komunity Emmanuel v Brně,
Josef Koláček, později jezuita a ve-
doucí české sekce Radia Vatikán,
Vilém Holáň, později ministr vnitra
vlády ČR, kněží Bedřich a František
Provazníkovi (Bedřich dostal tajně
biskupské svěcení), pater doc. Ing.
Radomil Kaláb, CSc, malíř, sochař
a restaurátor Jan Florián, řeckoka-
tolický kněz Pavel Vácha, Marek Orko
Vácha a další.

Svatotomská schola zpívala
v průběhu své existence i v jiných
kostelích a farnostech. V Brně to
byla například vystoupení v Zábr-
dovicích, na Starém Brně, v Bystrci,
u Jezuitů a v Židenicích. V okolí
Brna to byly například návštěvy
v Loděnicích, v Drnholci, v Rou-
chovanech, v Tišnově, v Předklášteří
u Tišnova (Porta Coeli), v Podolí,
v gotickém kostelíku sv. Kateřiny
v Šebrově, v Lechovicích a v Čebíně.

Prvních třicet let se chorální mše
svatá zpívala v průběhu nedělní mše
svaté, která začínala v 8 hodin. Pan
farář Pavel Posád, její začátek pře-
sunul na 7.45 hod. Církev věří, že

chorál je zpěv, u kterého byly ne-
jen text, ale i melodie inspirovány
Duchem svatým, třetí božskou oso-
bou. Proto si i v budoucnu uchová
své výjimečné postavení v rámci litur-
gických zpěvů. Navíc hudba s ryt-
micky přenášeným pulzem má mno-
hostranné pozitivní účinky, nebot’
koriguje duševní i fyziologickou
rovnováhu. Svatý otec Benedikt XVI.
v apoštolské exhortaci Sacramentum
caritatis o liturgickém zpěvu a gre-
goriánském chorálu řekl: Důležité
místo v ars celebranti zaujímá litur-
gický zpěv. Církev ve své dvoutisí-
cileté historii vytvořila a dosud
vytváří hudbu a zpěvy, jež představují
dědictví víry a lásky, které se nesmí
ztratit. V liturgii nemůžeme říci, že
všechny zpěvy jsou stejně dobré.
V této souvislosti je nutno vyhýbat
se povrchním improvizacím nebo
zaváděním hudebních druhů, které
neberou ohled na smysl liturgie. Zpěv
se má ve své vlastnosti jako liturgický
prvek zapojit do zvláštní formy cele-
brování. A proto všechno – v textu,
v melodii, a v provedení – musí
odpovídat smyslu slaveného tajem-
ství, částem obřadu a liturgickým
dobám. Byl bych rád, aby byl, podle
prosby synodních otců, náležitě uplat-
ňován gregoriánský chorál, protože je
to vlastní zpěv římské liturgie.

Z velké scholy žijí už jen dva
její bývalí členové. Richard Novák,
který již léta působí jako varhaník
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v kostele sv. Rodiny na Grohové.
Zážitkem jsou jeho zpěvy v obřadech
Bílé soboty nebo basový part pastýře
v Rybově České mši vánoční Hej Mis-
tře. V té on pravidelně zpívá před
Vánocemi v prostorách nemocnice na
Žlutém kopci. Dalším žijícím zaklá-
dajícím členem sboru gregoriánského
chorálu u sv. Tomáše je jáhen Jaroslav
Vašíček.

V současné době působí pravidelně
ve Svatotomské schole již jen dva
zpěváci, kteří zpívali v malém sboru
od jeho založení. Jeden z nich je kan-
torem. Další dva „mladší“ členy (kteří
jsou starší než 70 let) vybral do malého
sboru P. Česlav Novotný. Do scholy,
stejně jako do ministrantského sboru,
jsou vážným zájemcům o službu Bohu
u oltáře dveře otevřeny.

Ze vzpomínek zakládajících
členů scholy gregoriánského chorálu
u sv. Tomáše zapsal

PhDr. Jan Weinberger

Poznámka redakce:

Některé fotografie popisované v tomto
článku už byly publikovány v 3. čísle to-
hoto ročníku Tomáška v kratším článku
autora na stejné téma.
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Dva roky ve farnosti
sv. Tomáše

Po dvou letech svého působení
v naší farnosti odcházím do farnosti
nové. A chtěl bych využít tohoto
článku k tomu, abych v něm vyjádřil
všem farníkům jedno poděkování
a dvě prosby. Poděkování za to, že
jste mne mezi sebe přijali. Prosba za
odpuštění, pokud jsem vám někomu
nějak ublížil. A druhá prosba o mod-
litbu.

Osobně pro mě bylo zcela zásadní
během těchto dvou let objevit, co zna-
mená sloužit jako kněz. Viděl jsem,
že život se s mnohými z vás nema-
zlil a prožíváte těžkosti, které nesete
statečně. A také to, že jste velmi vděční
za to, když toto není lhostejné kněžím
ve vaší farnosti. Vím, že všechny za-
čátky (čehokoliv) jsou pro mě možná
trochu náročnější než pro jiné. Proto
asi i můj první rok ve farnosti byl
trochu opatrnější. Druhý byl v tomto
ohledu mnohem snazší. Troufám si
říct, že jsem trochu poodhalil (niko-
liv zcela objevil) jednu velkou pravdu
– pravé štěstí spočívá v dávání. Kéž
bych si toto poznání nesl do každé
další farnosti a vám přeji, abyste byli
Bohu vděční za to, čím jste, kde jste
a co máte. Protože každý z nás máme
Bohu za co děkovat. Skutečně.

P. Josef Janoušek, kaplan

Kostelnické postřehy

Máme za sebou poslední velikou
slavnost Seslání Ducha svatého. Před
svatodušní vigilií jsme si připomenuli
stvoření světa: „Na počátku všeho
byl chaos“. Neměl jsem službu, přišel
jsem si užít Ducha, ale hned jsem se
do mírnění chaosu zapojil. Ukázalo
se, že jako hluboce věřící samozřejmě
spoléháme na Ducha svatého, zvláště
když má svátek. Já si myslím, že i když
máme víru v Ducha, nemáme všechnu
přípravu nechat jen na Něm. Mám
moc rád židovské anekdoty, bývají
více poučné než třeskutě vtipné. Jedna
se mi hned, jak jsem viděl ten chaos,
vybavila.
Jde rabi kolem domku pana Goldsteina,
který, jako obvykle, pracuje na zahrádce.
Rabi mu říká: „Goldstein, oni už tu bydlí
dva roky, do obce se přihlásili, příspěvky
platí, ale do templu nezajdou. Pořád jen
něco kutí na zahradě nebo na domě.
Nemůžou být pořád sám, měli by o šabatu
také někdy zajít za Ním a za námi.“ Gold-
stein povídá: „Ale já tu nejsem sám, jsem
s Ním. My tady pracujeme společně. On
dává sluníčko a vláhu, já tu práci kolem
půdy a hnojení, On střídá denní a roční
doby, tak jak to mají rostliny rády a já
je okopávám, odstraňuji plevel a škůdce,
zastřihuji a starám se o ně. My vše
děláme společně a ještě si u toho povídáme.
Přiznávám, že se někdy i rouhám, třeba
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když to přežene se zálivkou, ale to jen
výjimečně, většinou je nám spolu dobře.
Starám se i o sousední parčík a tam se
potkám i se ženami a dětmi, nejen s muži.
A pořád je tady dost práce.“ „Ale přesto,
Goldstein, nemusí všechno dělat sám, měli
by něco nechat i na Něm.“ „Rabi, vy tu
bydlíte už dlouho, tak si určitě pamatujete,
jak hrozně to tady vypadalo, když to bylo
všechno jen na Něm.“
To nečekané nasazení jsem si vy-
nahradil po prožití krásné bohoslužby.
Agapé po vigilii už jsem neorganizo-
val já, ale můj syn. Měl jsem jen mno-
hem pohodlnější roli pomocného zá-
sobovače a poskoka.

Další mimořádně vydařená akce
byla hned další týden na Nejsvětější
Trojici. Nádherná až přebohatá bo-
hoslužba spojená s prvním svatým
přijímáním pro naše malé farníky.
Náš kaplan s řadou pomocníků tento
obřad obohatil o spoustu symbolů
a opravdu se jim to moc povedlo. Jen
jednu věc nedomysleli. Zodpovědně
jsem před mší připravil čtyři košíky
na vybírání, ale Jožkovi snaživci
je bez upozornění použili na něco
jiného. Ani ministranti nezareagova-
li a nepřišli mě upozornit, abych
mohl připravit náhradní řešení. Tak
se nevybíralo. Protože k prvnímu při-
jímání šel i můj první potomek druhé
generace, měl jsem po mši v sobě
rozporuplný pocit. Dojatého dědečka
atakoval pragmatický ekonom: „Co to
je? Narvaný kostel a nulová tržba!“.

Bylo oznámeno, že o. Jožka od nás
odchází. Naše seznámení neproběhlo
podle mých představ. Jsem o 40 let
starší, tak jsem mu nabídl tykání. Na
rozdíl od všech předchozích kaplanů
to odmítl. Začal jsem ho oslovovat
„velebný pane“ a „důstojnosti“ a on
rychle změnil názor. Ani jsem nemusel
nasadit onikání, které jsem měl také
připraveno. Měl jsem pocit, že po Pat-
tym už nikdo nebude umět tak dobře
pracovat s dětmi. Ale Jožka všechny
a možná i sám sebe překvapil. Umí to
s dětmi úžasně. I jeho přípravy kate-
chumenů a biřmovanců byly velmi
povedené. Obnovil pravidelné ado-
race a i jeho promluvy jsou obohacu-
jící. Prostě u nás odvedl vynikající
službu. Postupně jsem k němu získal
silný vztah, snad je to oboustranné.
Myslím, že za jeho působení u nás
a jeho osobní nasazení musíme být
všichni velmi vděční. At’ mu Pán
žehná i v dalších působištích.

Na pátek 7. června připadla Noc
kostelů. Nebyl to termín úplně nej-
vhodnější (první pátek a Nejsvětější
Srdce Ježíšovo), ale jako dosud vždy
se zapojil i náš kostel. Připravený
program byl tradiční, nic nového
jsme letos nevymysleli, vše už bylo
dříve osvědčené: hudební produkce,
informace o historii kostela, žehnání,
duchovní rozhovor s knězem, pří-
mluvná modlitba, možnost napsat
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Bohu svou prosbu nebo přání, za-
palování svíček. Hudba letos převažo-
vala, tolik tónů na Noci kostelů u nás
ještě nezaznělo. Začala Jája Zukalová
se svojí scholou. Bylo to nádherné vy-
stoupení, jen trocho doplatila na svoji
skromnost. Zpívali a hráli za oltářem,
takže při jejich vystoupení se lidé
procházeli a trochu rušili ty, kteří chtěli
vnímat hudbu. Příště bude lepší pře-
sunout se dopředu. Následující před-
náška, vystoupení Brno Gospel Choir
a hudební program připravený Fran-
tiškem Fialou už byly u oltáře a lidé
poslouchali nebo odešli. Nejúspěšnější
byl gospelový koncert. Lidé přicházeli
a zůstávali, takže kostel se stále více
plnil, až byla obsazena i všechna místa
na stání. Takhle plný kostel jsem ještě
nikdy nezažil. Další příchozí se už
dovnitř nedostali, protože i vstup do
kostela byl zcela přeplněný. Tak máme
návod, jak si zajistit plný kostel. Je
to inspirace v duchu Járy Cimrmana.
Stačí otevřít vchod a ucpat východ.
Tož zase su o něco míň hlópé.

Pavel Pandan Zahradník

Příběh pro děti

Jak se blížily prázdniny, starší děti
už se nemohly dočkat konce školního

roku a u nedělního oběda vymýšlely,
kdo s kým bude sdílet stan na táboře.
Prvňáček Štěpán se ale do rodinné
diskuze nezapojoval. Bylo vidět, že
ho víc trápí zítřejší odjezd na školu
v přírodě. Maminka už podobnou
situaci zažila několikrát, a proto hned
věděla, která bije. Vzala si Štěpánka
po obědě na zahradu, aby spolu na-
trhali čerstvé maliny do zmrzlinového
poháru. „Štěpi, co Tě trápí? Myslím,
že v kufru už máme sbalené všechno
podle seznamu a v autobusu budete
sedět s Fildou, jak jste se domlou-
vali“, zjišt’ovala maminka. „Když já
se těším i netěším a vůbec tomu
nerozumím,“ vypadlo ze Štěpána dřív,
než se stihl rozmyslet jak zakrýt svoji
nejistotu. Ale maminka hned pokračo-
vala: „Tak to úplně chápu, moc vám
všem to výletování a táboření přeju.
Zároveň bych vás ale měla nejradši
pořád doma na očích, abych věděla,
že se vám nic nestalo! Řeknu Ti
malé tajemství. Když se mi po vás
stýská, svěřím svoje obavy a strachy
do modlitby k Panně Marii a ono
to funguje.“ Štěpána hned napadlo:
„Tak já se vždycky večer pomodlím
taky a budeme vlastně usínat spolu!“
Od mámy za to dostal velkou pusu
a všechny chmury byly hned ty tam.

Veronika Veverka Papoušková
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